
Kmetijstvo. 

O vzreji telet. 
Kadar bode pameten kmet hotel vzrejati tele, po

mislil bode najprej, od kakšnega pokolenja izhaja ono. 
Ne velja — zlasti pri junicah — le lepo močno telo 
brez kakšne napake, temveč treba, da izvira ono iz vrste 
dobrih mlekaric. To lastnost pa tele dobiva navadno od 
očeta — bolj po redko od matere. Razume se torej, da 
je važna reč, kadar krave plemenimo, da jih ženemo k 
biku, ki je od pasme vrl'h mlekaric. Še bolj splošno 
dobro je, da skrbimo za take plemenjake iste lastnosti. 
Na to pa se žal, pri nas pogosto rado pozablja. 

Tudi se v govedoreji greši pogosto, ker se krave 
gonijo k mladim juncem, ki še nišo za pleme. In še te 
le prepogosto, ker med drugimi napakami v živinoreji 
ni mala ta, da nimamo dosti in sposobnih bikov! Krivda 
temu je na vseh straneh, kakor pri kmetih, tako tudi 
pri onih, katerim skrb bi morala biti pospeševanja živino-
reje. Tako je žal pri nas več občin, ki ne dobivajo bika 
plemenjaka v zakup, tudi domače pri licenciranju radi 
prezirajo. Tako se baje zahteva za ta ali oni okraj dolo
čena barva bika, ki mora biti do pike dovršena! Bodi 
si truplo potem kakeršnokoli, prav radi barve je bil 
kmalu izvržen. Razume se, da je potem večina — če ne 
vsi — bikov izvržena, na kar je licenciranje svoje delo 
dovršilo! — Nasledek sledi kmalu. 
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Po takih, že večletnih poskušnjah pri licenciranju 
bikov opeharjeni kmetje nimajo več zaupanja, da bi jim 
v tem obziru „od zgoraj" kdo še kaj pomagal. Ravnajo 
torej po stari navadi v tem obziru skoraj zadovoljni, da 
niso prej — kaznovani, nego podpirani! — To je slika, 
ki osvetljuje delovanje naše kmetijske družbe v tej stroki. 

Pomagajmo si torej sami: Kakor smo že rekli, 
skrbimo kmetje sami vedno za kakega dobrega bika, ki 
naj odgovarja po telesni moči in pasmi (vrsti) zahtevam 
živinoreje. Pred vsem se varujmo spuščati preveč mlade 
ali po postavi predrobne bike k plemenu. Razume se 
lahko, da od takih ni pričakovati čvrstih in močnih telet. 

Dalje ne smemo pozabiti pri vzreji telet, da varu
jemo junice le od takih krav, k&tere nimajo kakšne na
pake. Tako postavim se nekatere težko oplemenijo, druge 
so v nevarnosti ob telitvi, nekatere se ne morejo z lahka 
otrebiti in še več jednakih napak. Največja napaka pa 
seveda je, če krava kratek čas in slabo molze, dočim 
dobra krava pri jednaki hrani dvakrat več mleka daje. 
Važno je torej, kakšno tele redimo, da se ne bomo tru
dili na pol zastonj Da pa bomo imeli čvrsta teleta za 
vzrejo na razpolago, skrbimo, da si pridobimo pridne 
krave, katere plemenimo le z izvrstnimi junci, kateri 
zarod bode nam nesel največ dobička. Pohorski. 


